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جامعه سازي با »روايت پيشرفت«

88498440سرويس اجتماعي

 اردويي كه ارزيابي 
نداشته باشد، اردو نيست

اردو ي��ك روي��داد »س��ناريومحور«، »مربي مح��ور« و 
»داراي فراين��د ارزيابي ش��ركت كنندگان در چند مؤلفه 
شخصي- عملكردي« اس��ت كه اين فرايند ارزيابي شروع 
سلسله رويدادهاي بعدي )تداوم ارتباط( است. بر اساس اين 

سه مؤلفه مي توان درباره ضرورت اردو صحبت كرد: 
اول: اردو به عن��وان يك رويداد س��ناريومحور به صورت 
برنامه ريزي ش��ده، بخش��ي از داده هاي مربوط به هم را 
در قالب يك مسير تصميم گيري در اختيار مخاطب قرار 
مي دهد كه دستگاه محاسباتي او را به چالش بكشد تا يك 
تصميم واقعي بگيرد. مثلًا در اردوهاي راهيان پيش��رفت 
ابتدا با حداق��ل دو بازديد كه يكي در محيط مهندس��ي 
باشد و يكي در محيط نظام سلامت، دانش آموز و دانشجو 
در جريان دو مسير ش��غلي متفاوت و اتفاقاتي كه در لبه 
دانش رخ مي دهد، ق��رار مي گي��رد و در عين حال حس 
خوشايندي از آن چيزي كه به دست آورده ايم به او دست 
مي دهد. در برنامه بعد از ظهر با مهارت روايتگري و برخي 
چالش هايي كه رسانه بر او مستولي مي كند، آشنا مي شود 
و در كارگاه درباره انتخاب هاي آين��ده خود با منتورهاي 
حاضر در برنامه و ديگر حاضران حتي مباحثه مي كند. در 
برنامه نيم روز بعد با مسئله كار تيمي آشنا مي شود چراكه 
رشد فردي از پيشرفت جمعي، جدا نيست و در بازي هاي 
تش��كيلاتي آنها را تمرين مي كند و هيج��ان كار تيمي را 
مي چشد. پس اردو با يك فيلمنامه، شركت كنندگانش را 

به يك تصميم گيري مي رساند. 
دوم: در پياده سازي سناريو همان طور كه ديديم، منتورها 
و تسهيلگراني هس��تند كه همه آنها از منظر تربيتي مربي 
هستند، يعني همه افراد حتي راننده اي كه زحمت اياب و 
ذهاب را مي كشد، نقش تربيتي دارد و اين افراد هستند كه 
شركت كنندگان را در مسير فيلمنامه برنامه نگه مي دارند. 
اين افراد مي توانند در تمام عمر شركت كنندگان مثل يك 

مراد محل رجوع افراد باشند. 
سوم: ارزيابي  بسيار مهم است چراكه اردوي فاقد ارزيابي، 
اردو نيس��ت. در پايان هر اردو و در يك فرايند 360درجه 
تمام ذي نفعان، اعم از مجريان و شركت كنندگان به ارزيابي 
يكديگر مي پردازند. اين امر رشد ايش��ان را در پي خواهد 
داشت، اما به طور خاص، مربيان بسته به سناريوي برنامه 
بايد كارنامه ارزيابي از شركت كنندگان ارائه دهند، بنابراين 
ضرورت اردو در به چالش كشيدن افراد براي آشنايي با خود 

و رسيدن به يك تصميم گاه دشوار است. 
اردو مي تواند عمومي يا تخصصي باشد و نيازهاي متفاوتي 
را پوشش دهد اما ابتدا بايد گروه هايي وجود داشته باشند 
كه اين امر را بر عه��ده بگيرند، يعني نيازهاي مختلف را 
شناسايي و براي آنها سناريوهاي اجرايي پيش بيني و بعد 

امكان سنجي و در نهايت آنها را پياده سازي كنند. 
اما موانع اردو در چند س��طح قابل بررس��ي است: در يك 
سطح با تبييني كه ما داشتيم اول جا نيفتادن نگاه جامع 
ب��ه اردو و دوم بی  توجهی ب��ه اقتص��اد اردو حائز اهميت 
اس��ت، يعني اردو برگزار كردن به عنوان يك صنعت كه 
در دنيا تعريف ش��ده اس��ت و حتي ترنول مالي مناسبي 
نسبت به اندازه مشتريانش هم دارد، در ايران به رسميت 
شناخته نمي ش��ود و به عنوان يك امر جانبي و حتي گاه 
لاكچري حساب مي شود. در س��طح آموزش و پرورش و 
اردوهاي دانش آموزي، بعد از وقوع چند حادثه، آيين نامه 
جديدي از سوي ش��وراي عالي آموزش و پرورش تصويب 
و با امض��اي رئيس جمهور وقت ابلاغ ش��د ك��ه برگزاري 
اردوها در مدارس را تقريباً غيرممكن س��اخت. تغيير اين 
مصوبات و ابلاغ مجدد، ضمن حف��ظ رويكردهاي ايمني 
ش��ايد مهم ترين اولويت م��ورد نياز اين س��طح از اردوها 
باش��د. در سطح دانش��جويي شرايط مس��اعدتر است اما 
تقريباً ب��ه محتوا توجه جدي نمي ش��ود و ت��داوم ارتباط 
پس از اردو فاقد متولي اس��ت. همچني��ن بی توجهی به 
اولويت هاي واقعي دانش��جويان در ن��گاه مديران از ديگر 
مسئله اردوهاست. از طرفي در سطح عمومي هم به دلايل 
مختلفي از جمله مس��ائل مالي و تغييرات نگرشي اردوها 
مورد توج��ه خانواده ها قرار نمي گيرند و بيش��تر ش��اهد 
سفرهاي خانوادگي گروهي هستيم كه فاقد آن سه مؤلفه 

مربوط به اردوها هستند. 
براي تسريع در اردو بردن دانش آموزان و دانشجويان نياز 
اس��ت كه اول: بخش هايي از دولت، تسهيلگري هايي را 
انجام دهند. دوم: بخش خصوصي مشابه فرايندي كه در 
اكوسيستم نوآوري و استارت آپي كشور رخ داده است، 
پاي كار بيايد و با تحويل گرفتن بخشي از زيرساخت ها 
در اين زمينه فعاليت داش��ته باش��د، البته بايد مراقب 
باشيم بخش خصوصي به فكر درآمدزايي صرفاً سودي 
بيش از مصوبات از اين راه نباش��د و عدالت اجتماعي را 
مدنظر قرار دهد. بعد از آن، نهادهاي��ي مانند آموزش و 
پرورش، وزارت علوم و وزارت ورزش و جوانان به عنوان 
اس��تفاده كنندگان اصلي بايد كار تخصصي را بپذيرند و 
كارها را برون س��پاري كنند، البته با سياستگذاري هاي 

اصولي و بجا و همچنين نظارت هاي كلان.

گزارش »جوان« از آشنايي نوجوانان و جوانان با دستاوردها در اردوي راهيان پيشرفت

دس��تاوردهاي بس��يار خوبي در عرصه هاي مختلف اقتصادي، 
فرهنگي، دفاعي و علمي داريم، اما نتوانسته ايم آنها را به خوبي 
براي افراد مختلف به خص��وص نوجوانان و جوان��ان به نمايش 
بگذاريم، به همين دليل كمتر كسي از پيشرفت هايي كه كرده ايم 
باخبر شده است يا حتي اگر هم خبر داش��ته باشد، نمي داند تا 
چقدر اين پيشرفت ها واقعي است.  اصلًا براي خيلي ها ملموس 
نيست كه وقتي از پيشرفت صنعت يا پيش��رفت علم در كشور 
صحبت مي شود، يعني چه اقداماتي انجام شده است و از كجا به 
كجا رسيده ايم چراكه معمولاً براي تبيين پيشرفت ها، كارهايي 
چون سخنراني و ارائه آمار و ارقام انجام مي شود و مخاطبان تنها 
از اين طرق توانسته اند از آخرين اخبار دس��تاوردهاي علمي و 
صنعتي كشور مطلع شوند. هر چند سخنراني هم مي تواند منجر 
به آگاهي بخشي مخاطبان شود اما حضور فيزيكي افراد در كنار 
دس��تاوردها، اثرگذاري بيشتري خواهد داش��ت و روشنگري و 
تبيين حقايق را رقم مي زند. از طرفي مش��اهده دس��تاوردها و 
شنيدن روايت تجربه هاي موفق در عرصه هاي مختلف مي تواند 
عامل اميدآفريني، ايج��اد اعتمادبه نف��س و همچنين آموزش 

روش هاي كارآمد به افراد باشد.
حدود دو س��ال اس��ت كه برخي از افراد و نهادها ب��راي روايت 
پيش��رفت به تكاپو افتاده و فعال تر ش��ده اند. آنها طرحي تحت 
عنوان راهيان پيشرفت را در دستور كار خود قرار داده اند. در اين 
بين دفتر ارتباطات وزارت صمت نيز اقداماتي را انجام داد تا افراد 
مختلف را با دس��تاوردهاي حوزه صنعت، معدن و تجارت آشنا 
كند. در همين راس��تا اردوي راهيان پيشرفت شكل گرفت كه 

اهداف تعيين شده خود را دنبال مي كند. 
   راويان پيشرفت مقدم بر راهيان پيشرفت

حسين زاده قشمي ، مدير پروژه گسترش گردشگري كسب و كار 
كه مبدع طرح راهيان پيشرفت است به »جوان« مي گويد: »مقام 
معظم رهبري در راس��تاي جهاد تبيين فرمايش��اتي داشتند و 
گفتند بايد دولت سازي و جامعه س��ازي كنيم تا به تمدن نوين 

اسلامي برسيم. در اين راستا مطالعاتي انجام داديم و متأسفانه 
معتقديم براي جامعه سازي در حوزه صنعت و معدن ضعيف عمل 
شده است، به طوري كه بسياري از مردم اصلًا خبر ندارند در اين 
حوزه چه اتفاقاتي مي افتد و اصلًا براي شان اهميتي هم نداشته 
است، بنابراين بايد حركت و جنبشي جامعه ساز را رقم مي زديم. 
هر چند مي توانستيم از ظرفيت تبليغات و واحد رسانه اي استفاده 
كنيم تا اخبار را به مردم برسانيم، اما بر اين باوريم كه مردم بايد با 
يكديگر، اجتماعاتي را شكل بدهند و دستاوردها را ببينند و آنها 

را براي هم روايت كنند.«
او در پاس��خ به اين س��ؤال كه ك��دام نهادها و س��ازمان ها براي 
اردوي راهيان پيشرفت پاي كار آمده اند، اظهار مي دارد: »تمام 
تلاش مان را كرديم با روابط عمومي هاي وزارتخانه هاي مختلف 
تفاهمنامه امضا كنيم، براي مثال با روابط عمومي  وزارت علوم، 
سازمان تبليغات اسلامي و ش��وراي سياستگذاري ائمه جمعه، 
تفاهمنامه هايي براي اعزام مخاطبان  امضا كرديم، در مقابل اما 
برخي از نهادها مانند وزارتخانه آموزش و پرورش همكاري مؤثري 
نداشتند، به همين دليل نتوانستيم اقدامات خوبي در برخي از 

بخش ها رقم بزنيم.«
قش��مي درباره نحوه فعاليت اردوي راهيان پيش��رفت اينگونه 
توضيح مي دهد: »س��امانه اي ب��راي اردوي راهيان پيش��رفت 
راه اندازي ش��ده اس��ت كه در آن، ميزبانان و ميهمانان ثبت نام 
مي كنند و پس از آن، ما وارد كار مي ش��ويم همكاري ميان آنها 
را انجام مي دهيم. در حال حاضر حدود 400واحد صنعتي براي 

ميزباني اعلام آمادگي كرده اند.«
او با بيان اينكه اردوي راهيان پيش��رفت براي سه گروه »12 تا 
18 سال«، »18 تا 30 سال« و »مادران« انجام مي شود، تصريح 
مي كند: »براي هر بازديد گروه 12 تا 18سال يك بازي اجتماعي 
طراحي مي كنيم، يعني به محض اينكه بچه ها وارد اردو مي شوند، 
انگار وارد يك بازي اجتماعي شده اند تا يك صنعت را بشناسند 
و برخي از آنها پس از برگزاري مسابقه به عنوان سفير فرهنگي 

صنعت انتخاب مي شوند. همچنين جوانان 18 تا 30 سال هم وارد 
باشگاه مشاوران جوان خواهند شد و مادراني كه در اردوها شركت 

مي كنند نيز باشگاه مادرانه را تشكيل مي دهند.«
مدير پروژه گسترش گردشگري كس��ب و كار با تأكيد بر اينكه 
»راويان پيشرفت مقدم بر راهيان پيش��رفت است«، مي گويد: 
»اگر ما روايت كنندگان مناسبي از پيشرفت در صنعت، معدن، 
تكنولوژي و حوزه هاي مختلف ديگر نداش��ته باشيم، كارمان به 
نتيجه نمي رسد چراكه روايت غيردقيق يا بيان اطلاعات اشتباه 

مراجعه كنندگان را از موضوع دل زده مي كند.«
   هم افزايي تنها كليد موفقيت است

قش��مي اظهار مي دارد: »اعزام هاي اردوي راهيان پيش��رفت از 
بهمن1400 ش��روع شده است اما »جامعه س��ازي« تنها با يك 
اردوي يك روزه يا دو روزه اتفاق نمي افتد. هر چند بازديدكنندگان 
در اردو با ديدن دستاوردها حال شان خوب مي شود و اميد پيدا 
مي كنند، اما اين اميد در تداوم ارتباط ما با بچه ها عميق خواهد 
ش��د و آن وقت جامعه سازي انجام مي ش��ود، بنابراين معتقديم 
اردوي راهيان پيشرفت نبايد ختم به بازديد شود و بعد از آن نيز 
بايد مراوده اي ميان بازديدكنندگان وجود داشته باشد، به همين 
دليل باشگاه ها را شكل داديم تا ارتباطات را تداوم ببخشيم. از اين 
طريق تعدادي از مخاطبان به راويان پيشرفت در ميان خانواده، 
م��دارس و همكاران ش��ان تبديل مي ش��وند. همچنين عده اي 
علاقه ش��ان را با ديدن اين دس��تاوردها پيدا مي كنند و صنايع 
ميزبان نيز مي توانند از ميان مراجعه كنندگان، نيروهاي مناسب 

كارشان را گزينش و روي آنها سرمايه گذاري كنند.«
او به موانعي كه بر سر راه شان قرار داشته است، اشاره مي كند و 
مي گويد: »تغيير وزرا كه مدام در وزارت صمت اتفاق افتاد، طرح 
خوب راهيان پيش��رفت را ذبح كرد چراكه ابتدا كارها را با آقاي 
فاطمي امين پيش برديم و طراحي ستاد را انجام داديم، درست 
زماني كه مي خواستيم ستاد را شكل بدهيم، آقاي فاطمي امين 
از وزارتخانه رفتند و آقاي نيازي به جاي شان آمدند. مجدداً طرح 

را براي آقاي نيازي توضيح داديم، ايش��ان حكم زدند و پروژه 
گردشگري صنعتي به كل كشور ابلاغ شد تا كار را شروع كنيم 
اما ايشان هم از وزارت صمت رفتند، پس از آن آقاي علي آبادي 
وزير شد، بنابراين طي اين مدت، ما گرفتار توجيه كردن وزراي 
مختلف براي پروژه  شده بوديم و در شرايطي كه مي توانستيم 
يك ميليون دانشجو و دانش آموز را به اردوهاي راهيان پيشرفت 

اعزام كنيم اما كمتر از نيمي از اين تعداد انجام شده است.«
مدير پروژه گسترش گردشگري كسب و كار با تأكيد بر اينكه 
هم افزايي ميان سازمان ها و نهادهاي مختلف، تنها كليد موفقيت 
است، مي گويد: »اگر قصد داريم اردوي راهيان پيشرفت به نتايج 
و اهدافي كه ترسيم كرده است دست يابد،رمز آن هم افزايي و 
هماهنگي ميان س��ازمان ها و نهادهاس��ت چراكه افراد زيادي 
براي رفتن به اين اردوها اش��تياق دارن��د و صنايع مختلف هم 
پاي كار آمده اند، فقط بايد هماهنگي ها به درستي انجام شود. 
به تازگي رئيس جمهور، آقاي تقديري را به عنوان رئيس ستاد 
راهيان پيشرفت انتخاب كرده اند. اميدوارم با تيم جديدي كه 
در وزارت صمت مستقر شده است، امور مربوط با قوت و سرعت 
بيشتري ادامه پيدا كند و شاهد اعزام ميليوني راهيان پيشرفت 
در س��ال جديد، به خصوص در ميان گروه هاي دانش آموزي و 

دانشجويي باشيم.«
   نظر بازديدكنندگان چه بوده است؟

نوجوانان و جوانان زيادي در اردوي راهيان پيش��رفت شركت 
كرده   و آن را تأثيرگذار دانسته اند. برخي از آنها نكاتي را مطرح 
كردند كه توجه به آنها مي تواند موجب اثرگذاري بيش��تر اين 
اردوها شود. شادمهر معتمدي كه 24س��ال دارد و دانشجوي 
رشته كارشناسي مهندسي مكانيك است به تازگي به يكي از 
اردوهاي راهيان پيشرفت رفته است. او در اين رابطه به »جوان« 
مي گويد: »ماه گذش��ته بود كه ما را به كارخانه خودروس��ازي 
بردند. در آنجا ديدن اين صنعت، براي مان جالب و جذاب بود، 
اما از آنجا كه رشته من مهندس��ي مكانيك است، انتظاراتم از 
خودروس��ازي بيش از اينها بود، چراكه در برخي از بخش هاي 
آن از مس��ائل روز دنيا غفلت كرده  بودن��د و در برخي ديگر از 
بخش ها هم از همه ظرفيت استفاده نمي شد.« او ادامه مي دهد: 
»همانطور كه مديران و مسئولان بسيار زيادي در كشور تأكيد 
مي كنند فاصله زيادي ميان دانش��گاهيان و صنعتگران ايجاد 
شده است، اين موضوع در كارخانه خودروسازي به خوبي ديده 
مي شود، در صورتي كه در كشور ظرفيت بسيار خوب و همچنين 
افراد باسواد و علاقه مند زيادي وجود دارند اما از اينها به درستي 
استفاده نشده است. شايد اردوي راهيان پيشرفت بتواند شرايط 
را سروسامان دهد، اما اين در صورتي است كه اين اردوها فقط 

در حد يك رفت و آمد و يك نمايش نباشد.«
مليحه بهمن آبادي 18س��اله نيز در همين اردو شركت كرده 
اس��ت. او توضيح مي ده��د: »دي��دن اينكه در ي��ك كارخانه 
خودروسازي چه مي گذرد و يك خودرو چطور ساخته مي شود، 
بس��يار جذاب بود. تمام بخش هاي ساخت يك خودرو و حتي 
نحوه تست گرفتن آن را هم ديديم. از آنجا كه رشته تحصيلي 
من كامپيوتر است، اين ذهنيت برايم ايجاد شد كه مي توانم با 
ادامه اين رش��ته، كارهاي مؤثري را در كارخانه هاي مختلفي 
چون خودروس��ازي انجام دهم و اي��ن اردو علاقه مندي من را 

نسبت به رشته ام دوچندان كرد.«
همچنين ابوالفضل هادي خامنه يكي از دانش آموزاني اس��ت 
كه در اردوي راهيان پيشرفت ش��ركت كرده است. او در رابطه 
با نظر خود در اين اردو مي گويد: »ماه گذشته به كارخانه توليد 
بيسكوئيت رفتم و علاوه بر بازديد از خط توليد، انبار و آزمايشگاه 
آن را از نزدي��ك ديدم. در اين اردو درباره توليد و بس��ته بندي 
بيسكوئيت صحبت و روايتي از مسيري كه اين صنعت طي كرده 
نيز مطرح شد. در كل، اردوي خوبي بود اما بهتر بود كه رده هاي 
سني در آن تفكيك مي ش��د. در اين صورت ما مي توانستيم با 
هم سن و سالان مان مسائلي را كه مي ديديم به بحث بگذاريم و 

جذابيت اين اردو براي مان بيشتر مي شد.«
بازدي��د از صناي��ع تا اي��ن مرحل��ه از كار در افزاي��ش روحيه 
اميدآفريني جوانان و نوجوانان اثرگذار بوده و توانس��ته است 
برخي از آنها را به رشته هاي مختلف صنعتي علاقه مند كند، از 
سوي ديگر، نظراتي از سوي بازديدكنندگان مطرح شده است 
كه توجه به آنها مي تواند به بهتر ش��دن روند كار كمك كند و 
همچنين موجب رشد و پيشرفت صنايع شود. به نظر مي رسد 
اگر اردوي راهيان پيشرفت، مسير اصلي خود را با قوت در پيش 
بگيرد و موانع س��ر راهش را كنار بزند، مي تواند به اهدافي كه 
تعيين كرده است، دست يابد. بايد منتظر ماند و ديد اين اردوها 

تا چه ميزان مي توانند در مسير خود موفق عمل كنند.
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تربيت اردويي مهارتي اردوبهشت

مهسا گربندي

پرونده
اردوي راهيان پيشرفت

مهر سال گذشته بود كه سيدابراهيم رئيسي، رئيس جمهور 
كش��ورمان در بازديد س��تادي از وزارت آموزش و پرورش، 
پيشنهاد راه اندازي و برگزاري اردوهاي »راهيان پيشرفت« 
را با هدف ايجاد نشاط در دانش آموزان و مشاهده پيشرفت ها 
و دستاورد هاي كشور به مسئولان اين وزارتخانه داد و گفت: 
محيط هاي علمي و پژوهشي دانشگاهي از جمله مكان هاي 
بسيار جذاب و ديدني براي دانش آموزان است و نشان دادن 
پيشرفت ها و دستاورد ها و افتخارات كشور به نسل نوجوان و 
جوان خنثي كننده اخبار منفي و القائات نادرست رسانه هاي 
خارجي به نس��ل امروز ماس��ت. بعد از اين توصيه مقدمات 
اردوهاي دانش آموزي تحت عنوان اردوي راهيان پيشرفت 
انجام شد، به دنبال آن گروهي از دانش آموزان از دستاوردهاي 
جمهوري اسلامي ايران در حوزه هاي مختلف بازديد كردند. 
در اين رابطه محمدحس��ين پورثاني، مدي��ركل فرهنگي و 
هنري وزارت آموزش و پرورش به »جوان« مي گويد: »يكي از 
نكاتي كه براي دانش آموزان ما خيلي مهم است اميدآفريني 
و هويت بخشي نسبت به فضاي كشور است كه در آن هويت 
ملي آنها تقويت مي شود. اين اميدآفريني از راه هاي مختلفي 
ايجاد مي شود كه يكي از راه ها، ديدن دستاوردهاي ملي است؛ 
اينكه هموطنان ما توانسته اند كارهاي بزرگي انجام دهند.«

او ادامه مي دهد: »هدف از تشكيل اردوهاي راهيان پيشرفت 
و فرستادن دانش آموزان به اين اردوها، اميدآفريني و تقويت 
هويت ملي در ميان آنها بوده كه تاكنون بازخوردهای بسيار 

مثبتي داشته است، حتي وقتي گروهي از دانش آموزان نخبه 
را به اردوهاي راهيان پيشرفت برديم، ديديم كه ديدگاه آنها 
قبل و بعد از اردو چقدر تفاوت داش��ته اس��ت. آنها با ديدن 
دستاوردهاي كشور به خصوص در حوزه هايي مانند دفاعي 
و ساخت موشك نگرش شان نس��بت به توانايي هاي كشور 

تغيير كرده است.«
پورثاني در پاسخ به اين سؤال كه چه گروهي از دانش آموزان 
براي اردو انتخاب مي شوند، مي گويد: »تمام رده هاي سني 
ب��راي اردو انتخاب مي ش��وند، اما اولويت م��ا دانش آموزان 
متوس��طه اول اس��ت چراكه قص��د انتخاب رش��ته دارند و 
مي توانند آينده بهتري را براي خودشان ترسيم كنند. بعد از 
آن نيز بچه هاي مدارس سمپاد را مدنظر قرار داده ايم. علاوه 
بر آن، تاكنون حدود 55هزار همكار فرهنگي نيز در اردوهاي 

راهيان پيشرفت شركت كرده اند.«
اما اردوها به سمت كدام ش��هرها و در كدام بخش ها برگزار 
ش��ده اس��ت؟ مديركل فرهنگي و هنري وزارت آموزش و 
پرورش به اين سؤال پاسخ مي دهد: »اردوهايي درون شهري 
ب��ه پارك هاي علم��ي فن��اوري، نيروگاه ه��ا و كارخانجات 
مختلف انجام شده است. همچنين اردوهايي براي بازديد از 
دستاوردهاي موشكي هماهنگ شد كه در اين زمينه سازمان 
هوافضاي سپاه همكاري بسيار خوبي با ما داشت. همچنين 
شركت صنايع پتروش��يمي خليج فارس و تأسيسات اتمي 
آب سنگين اراك نيز پاي كار آمدند و اجازه بازديد دادند كه 

دانش آموزان آنها را ديدند و عمده آنها تحت تأثير اين 
دستاوردها قرار گرفتند.«

پورثاني در رابطه با جذابيت اردوها براي دانش آموزان 
مي گويد: »دستاوردهاي كشور در حوزه هاي مختلف 
به قدري جذاب است كه اردو را از حالت كسل كننده 

خارج مي كند. در اين ميان راويان اردوي پيشرفت 
با نوع بيان خود، جذابيت اردو را بيشتر خواهند 
كرد، به همين دليل روي مس��ئله تربيت راويان 
دارد كار مي ش��ود. قصدمان اين است كه راويان 

از جنس خود بچه ها باش��ند تا با شناخت فضاي 
دانش آم��وزي بتوانند به زب��ان خود بچه ه��ا با آنها 
صحبت كنند. يكي از ايده هاي مطرح شده اين است 

كه خود بچه ها در اين اردوه��ا، روايتگري كنند. 
اميدواريم با اجرايي ش��دن اين ايده ها به 

اثرگذاري اردوهاي راهيان پيشرفت 
افزوده شود.«

به گفته او، اردوها در تابستان 
ه��م در ح��ال انجام اس��ت 

و دانش آم��وزان زي��ادي 
در اي��ن تعطي��لات ب��ا 
دس��تاوردهاي كشور 
در حوزه هاي مختلف 

آشنا مي شوند.

مديركل فرهنگي و هنري وزارت آموزش و پرورش در گفت وگو با »جوان« مطرح كرد

دانش آموزان راوي پيشرفت مي شوند
تمام رده هاي س�ني براي 
اردو انتخاب مي شوند، اما 
اولويت م�ا دانش آموزان 
اس�ت  اول  متوس�طه 
چراك�ه قص�د انتخ�اب 
رش�ته دارند و مي توانند 
آين�ده بهت�ري را ب�راي 
خودش�ان ترس�يم كنند


